
ACTA

Expediente nº: Órgano Colegiado:

PLN/2021/8 El Pleno

DATOS DE LA CELEBRACIÓN DE LA SESIÓN

Tipo de Convocatoria Ordinaria

Fecha 26 de octubre de 2021

Duración Desde las 20:00 hasta las 21:00 horas

Lugar Salón de plenos

Presidida por Maria Luisa Almodóvar Torres

Secretario Helena Beunza Ibáñez

ASISTENCIA A LA SESIÓN

DNI Nombre y Apellidos Asiste

22535084Y Inmaculada Beltrán Andrés SÍ

48444717R Jaume Martínez Romero SÍ

52658414Y Julio Berga Navarro SÍ

52729171S M Pilar Miralles Camps SÍ

24325541M Maria Luisa Almodóvar Torres SÍ

48443347B Mario Zacares Romero SÍ

48676491G María Boix Lluna SÍ

73779821F Miquel Àngel Martinez Gascó SÍ

29170419W Sergi Pastor Camisan SÍ

48435427A Sonia Rodado Mora SÍ

19887424Z Víctor Palanca Palau SÍ

Excusas de asistencia presentadas:

Una vez verificada por la Secretaria la válida constitución del órgano, la Presidenta abre sesión,

procedente a la deliberación sobre los asuntos incluidos en el Orden del Día

A) PARTE RESOLUTIVA

Aprobación del acta de la sesión anterior.

Favorable Tipo de votación: Unanimidad/Asentimiento

Por la Alcaldía-Presidencia se pregunta a los miembros del Pleno de la Corporación si 
alguno desea formular observaciones al acta de la sesión ordinaria anterior, celebrada el 28 
de julio
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de 2021 y cuyo borrador ha sido distribuido con anterioridad a este acto, en atención a lo 
preceptuado por el artículo 91 del RD 2568/1986, de 28 de noviembre (ROF).

Sometido  a  votación  el  borrador  del  acta  anterior,  el  Pleno  de  la  Corporación,  por
UNANIMIDAD de los asistentes ACUERDA:

PRIMERO.- Considerar aprobada el acta de la sesión ordinaria celebrada el 28 de julio de
2021, ordenándose su transcripción al Libro de Actas del Pleno.

Renuncia de concejal. Expediente 802/2021.

Favorable Tipo de votación: Unanimidad/Asentimiento

Visto que con fecha 28 de septiembre de 2021, tuvo entrada con número de registro 2021- 
E-RC-1585  escrito de Dña. María Boix Lluna, concejal del grupo Partido Popular, 
documento en el que se formalizaba  la renuncia voluntaria al cargo que ocupa en este 
Ayuntamiento.

Considerando que la renuncia a los cargos no será efectiva hasta su sometimiento al Pleno 
de la Corporación.

Considerando que existen más candidatos en la lista de los que concurrieron a las últimas 
elecciones municipales que puedan tomar posesión como Concejal.

Realizada la tramitación legalmente establecida y visto el informe de Secretaría de fecha 29 
de septiembre de 2021.

Por parte del portavoz del Partido Popular se toma la palabra para agradecer los servicios 
prestados al municipio.

Por lo anteriormente expuesto, y sometido el asunto a votación por UNANIMIDAD, se
ACUERDA:

PRIMERO.- Tomar conocimiento de la renuncia de Dña. María Boix Lluna, a su cargo de 
concejal de este Ayuntamiento.

SEGUNDO.- Remitir certificación del presente acuerdo a la Junta Electoral Central, para 
que  expida las credenciales acreditativas de D. Bartolomé Cabo Bernabé, candidato 
siguiente en la lista de los que concurrieron a las últimas elecciones municipales, para que 
pueda tomar posesión del cargo de concejal.

Aprobación de la Cuenta General del Ejercicio 2020. Expediente 27/2021.

Favorable Tipo de votación: Unanimidad/Asentimiento

Vista la Cuenta General del ejercicio 2020, junto con toda su documentación anexa a la 
misma, según la legislación vigente.

C
ód

. V
al

id
ac

ió
n:

 7
EC

TW
R

JD
9N

EQ
SX

6H
LY

ET
N

KH
JR

 | 
Ve

rif
ic

ac
ió

n:
 h

ttp
s:

//a
lfa

ra
de

lp
at

ria
rc

a.
se

de
le

ct
ro

ni
ca

.e
s/

 
D

oc
um

en
to

 fi
rm

ad
o 

el
ec

tró
ni

ca
m

en
te

 d
es

de
 la

 p
la

ta
fo

rm
a 

es
Pu

bl
ic

o 
G

es
tio

na
 | 

Pá
gi

na
 2

 d
e 

31
 



Visto que el Titular de la Intervención Municipal de fondos procedió a la formación de la 
Cuenta General de esta Corporación correspondiente  al ejercicio económico 2020, 
juntamente con toda su documentación anexa al mismo.

Finalizados dichos trabajos y obtenida la documentación correspondiente, la Intervención 
municipal procedió a emitir los correspondientes informes en relación a la aprobación de la 
Cuenta General.

Visto que con posterioridad, la Comisión Especial de Cuentas del Ayuntamiento en sesión 
celebrada en fecha 2 de junio de 2021 emitió el correspondiente  informe preceptivo en 
relación a la Cuenta General de esta corporación relativo al ejercicio 2020.

Visto que mediante anuncio publicado en el Boletín Oficial de la Provincia de Valencia con 
fecha 14  de junio de  2021 la Cuenta General —juntamente con el  informe de  dicha 
comisión— fueron objeto de exposición al público durante el plazo de quince días, durante 
los cuales los interesados pudieron presentar reclamaciones, reparos u observaciones.

Visto el informe de la Comisión Especial de Cuentas, y de conformidad con lo dispuesto en 
el artículo 22.2.e) de la Ley 7/1985, de 2 de abril, Reguladora de las Bases del Régimen 
Local, y sometido el asunto a votación por UNANIMIDAD, ACUERDA:

PRIMERO.- Aprobar la Cuenta General del Ejercicio 2020, comprendido por la Cuenta
General del propio Ayuntamiento.

SEGUNDO.- Remitir la Cuenta General aprobada junto con toda la documentación que la 
integra a la fiscalización del Tribunal de Cuentas y Sindicatura de Comptes, tal y como se 
establece en el artículo 212.3 del Texto Refundido de la Ley Reguladora de las Haciendas 
Locales, aprobado por el Real Decreto Legislativo 2/2004, de 5 de marzo, y, en 
cumplimiento de los  mandatos de la Ley Orgánica 2/2012, de  27 de abril, de Estabilidad 
Presupuestaria y  Sostenibilidad Financiera, y demás normativa concordante, al Ministerio 
de Hacienda.

Propuesta de modificación de la Ordenanza Fiscal reguladora del Impuesto sobre
Bienes Inmuebles. Expediente 806/2021.

Favorable Tipo de votación: Unanimidad/Asentimiento

Vista la documentación que se adjunta en el Expediente 806/2021 para la modificación de 
la actual Ordenanza Fiscal reguladora del Impuesto sobre Bienes Inmuebles.

Presentada la modificación de las bonificaciones recogidas en el artículo 5.4 Ordenanza
Fiscal que se propone:

- Donde actualmente dice:

"4. Bonificación por instalación de sistemas para el aprovechamiento de la energía solar. 
Tendrán derecho a disfrutar de una bonificación  del 25 por 100 de la cuota íntegra del 
impuesto, durante un plazo de 3 años a partir del ejercicio siguiente a la finalización de las 
instalaciones, las edificaciones cuyo uso sea residencial y con una antigüedad superior a 
10 años, en las que se instalen sistemas para el aprovechamiento térmico de la energía 
proveniente del sol.
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Si simultáneamente a la instalación de dicho aprovechamiento térmico, se instalan también 
sistemas para el aprovechamiento eléctrico de la energía solar, el importe de la bonificación 
alcanzará el 40 por 100 de la cuota íntegra.

Los requisitos que se exigen para poder obtener esta bonificación son los siguientes:

a) El uso catastral de la edificación deberá ser  predominantemente 
residencial;

b) Los sistemas de aprovechamiento térmico instalados deben disponer de una superficie 
mínima de captación solar útil de 4 m² por cada 100 m² de superficie construida;

c) Si se instalan sistemas de aprovechamiento eléctrico deben disponer de una potencia 
instalada mínima de 5 Kw por cada 100 m² de superficie construida.

No será de aplicación esta bonificación cuando la instalación de sistemas de energía solar 
sea obligatoria a tenor de la normativa específica en la materia."

- Se modifica su literal al siguiente:

"4. Bonificación por la instalación de sistemas para el aprovechamiento térmico o eléctrico 
de la energía proveniente del sol.

Se aplicará una bonificación del 40 por 100 de la cuota íntegra del impuesto a los 
inmuebles  de carácter residencial y del 25 por cien a los de carácter no residencial, 
durante los cinco períodos impositivos siguientes al reconocimiento  de la bonificación, a 
aquellos inmuebles  en los que se hayan instalado sistemas para el aprovechamiento 
térmico o eléctrico de la energía proveniente del sol para autoconsumo siempre y cuando 
dichos sistemas utilicen una potencia mínima de 1,5 kw, y que las  instalaciones para la 
producción de calor incluyan  colectores que dispongan de la correspondiente 
homologación  por la Administración  competente, así como de la oportuna licencia 
municipal, o se haya presentado la declaración  responsable o comunicación previa y no 
haya sido informada desfavorablemente  por el  Ayuntamiento.  En el caso de inmuebles 
destinados a la actividad comercial o industrial además habrá de aportarse la licencia de 
apertura o declaración responsable de dicha actividad.

La bonificación  máxima aplicable será, en todo caso, del 40 y del 25 por 100, 
respectivamente, aun cuando se instalen ambos tipos de sistema, térmico y eléctrico.

La bonificación habrá de solicitarse por la persona interesada en el plazo de los seis meses 
posteriores a la instalación. El cumplimiento de los requisitos técnicos anteriores deberá 
justificarse, en el momento de la  solicitud, con la  aportación del proyecto o memoria 
técnica, y certificado final de la instalación, firmado por el técnico competente, en el que 
quede expresamente justificado que la instalación reúne los requisitos establecidos en el 
párrafo anterior y objeto de la bonificación.  Asimismo, deberá haberse pagado al tiempo 
de la  solicitud la tasa por licencia de obras y el impuesto sobre construcciones, 
instalaciones y obras.

No se concederá la bonificación cuando la instalación de los sistemas de aprovechamiento 
térmico o eléctrico sea obligatoria de acuerdo con la normativa  vigente específica en la 
materia aplicable en la fecha de la instalación."
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Visto el Dictamen Informativo Favorable emitido por  la Comisión Municipal Permanente y 
de
Cuentas.

Se procede a explicar la modificación propuesta por parte de la Alcaldesa. Toma la palabra 
el portavoz del Grupo Popular y señala que todo lo que sea beneficiar a determinadas 
personas lo ve correcto. Por parte del portavoz del Grupo Compromís, se avanza que se 
votará a favor.

Sometida a votación la modificación de la Ordenanza Fiscal reguladora de la reguladora del 
Impuesto sobre Bienes Inmuebles, el Pleno de la Corporación,  por UNANIMIDAD, 
ACUERDA:

PRIMERO.- Considerar aprobada de forma provisional la modificación de la Ordenanza
Fiscal indicada.

SEGUNDO.-  Que sea publicada dicha Ordenanza en los términos que establece el Real 
Decreto Legislativo 2/2004, de 5 de marzo, por el que se aprueba el texto refundido de la 
Ley Reguladora de Haciendas Locales.

TERCERO.- Abrir un periodo de reclamaciones de 30 días desde su publicación para que 
los interesados y las interesadas puedan presentar las reclamaciones  que estimen 
oportunas.

CUARTO.- Entender aprobada de forma definitiva la modificación de la Ordenanza Fiscal 
reguladora del Impuesto  sobre Bienes Inmuebles  si tras el periodo indicado en el punto 
anterior no existen reclamaciones.

Propuesta de modificación de la Ordenanza Fiscal reguladora de la Tasa por 
Entradas  de Vehículos  a través de las aceras y Reservas de vía pública para 
Aparcamiento exclusivo, Parada de Vehículos, Carga y Descarga de mercancías de 
cualquier clase (Vados). Expediente 805/2021.

Favorable
Tipo de votación: Ordinaria
A favor: 6, En contra: 3, Abstenciones: 0, Ausentes: 0

Vista la documentación que se adjunta en el Expediente 805/2021 para la modificación de 
la actual Ordenanza Fiscal reguladora de la Tasa por Entradas de Vehículos a través de 
las aceras y Reservas de vía pública para Aparcamiento exclusivo, Parada de Vehículos, 
Carga y Descarga de mercancías de cualquier clase (Vados).

Presentada la  modificación de la redacción del artículo 6.1.b) que se 
propone:

- Donde actualmente dice:
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- Se modifica su literal al siguiente:

Visto el Dictamen Informativo Favorable emitido por  la Comisión Municipal Permanente y 
de
Cuentas.

El portavoz del Grupo Popular pregunta si hay cambio en el importe, la Alcaldesa le dice 
que  sí, continua  el portavoz del Grupo Popular señalando que le gustaría saber cuantos 
vados hay en el municipio y cuantos vehículos se estacionan en garaje privado y a cuanto 
asciende la matrícula de la tasa en global. Anuncia su voto en contra. También manifiesta 
que hay una zona de carga y descarga que no está pagando la tasa correspondiente. Por 
parte del portavoz de Compromís se reafirma el hecho de que hay una empresa que está 
usando una  zona para carga y descarga  sin que exista previsión legal de ese uso. 
También hace  referencia al autobús de la residencia Ausias March que entiende que 
debería de tener una zona de estacionamiento. La Sra. Alcaldesa señala que se toma nota 
y se tratara los temas indicados.

Sometida a votación la modificación de la Ordenanza Fiscal reguladora de la Tasa por 
Entradas de Vehículos a través de las aceras y Reservas de vía pública para Aparcamiento 
exclusivo, Parada de Vehículos,  Carga y Descarga de mercancías de cualquier clase 
(Vados), el  Pleno de  la  Corporación, con  el  voto  EN  CONTRA del  Grupo  Popular y 
Ciudadanos, votos A FAVOR del Grupo Socialista y Compromís, lo que supone la 
MAYORÍA ABSOLUTA, ACUERDA:

PRIMERO.- Considerar aprobada de forma provisional la modificación de la Ordenanza
Fiscal indicada.
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SEGUNDO.-  Que sea publicada dicha Ordenanza en los términos que establece el Real 
Decreto Legislativo 2/2004, de 5 de marzo, por el que se aprueba el texto refundido de la 
Ley Reguladora de Haciendas Locales.

TERCERO.- Abrir un periodo de reclamaciones de 30 días desde su publicación para que 
los interesados y las interesadas puedan presentar las reclamaciones  que estimen 
oportunas.

CUARTO.- Entender aprobada de forma definitiva la modificación de la Ordenanza Fiscal 
reguladora de la Tasa por Entradas de Vehículos a través de las aceras y Reservas de vía 
pública para Aparcamiento  exclusivo, Parada de Vehículos, Carga y Descarga de 
mercancías de cualquier clase (Vados) si tras el periodo indicado en el punto anterior no 
existen reclamaciones.

Propuesta  de  modificación  de  la  Ordenanza  Fiscal  reguladora  de  la  Tasa  por
Otorgamiento de las Licencias Urbanísticas. Expediente 839/2021.

Favorable
Tipo de votación: Ordinaria
A favor: 6, En contra: 0, Abstenciones: 3, Ausentes: 0

Vista la documentación que se adjunta en el Expediente 839/2021 para la modificación de 
la  actual Ordenanza Fiscal reguladora de la Tasa por Otorgamiento  de las Licencias 
Urbanísticas exigidas por la legislación del suelo y ordenación urbana, con el objeto de 
adaptarla a la legislación vigente en la materia, sin verse afectados por la adaptación los 
aspectos tributarios de la misma.

Presentada la modificación que se propone que es la siguiente:

1.    Nueva redacción del título: Ordenanza fiscal de las tasas por prestación de 
servicios relativos a las actuaciones urbanísticas.

2.   En el art. 1 se corrige el número del RDL 2/2004 (se decía 1/2004).
3.   El art. 2 se ajusta a las determinaciones del Decreto Legislativo 1/2021, de 18 de 

junio, del Consell.
4.   La base imponible (art. 5) se adecúa a las actuaciones contempladas en los arts. 

232 y   233   del   Decreto   Legislativo  1/2021   del   Consell.   No   considerando 
menester modificar el art. 3 de la Ordenanza del ICIO, al que se remite la letra a), 
ya que la distinción que se hace de obras mayores y menores, y dentro de estas, 
con proyecto y sin proyecto, no empece para que el coste real pueda obtenerse del 
proyecto, del presupuesto que se presente o de las estimaciones particulares que, 
a falta de éste, contiene la Ordenanza del ICIO.

5.   En el art. 6 se corrige el número del RDL 2/2004.
6.   El art. 7 se ha acomodado al Decreto Legislativo 1/2021 del Consell.
7.   Lo propio en el art. 8, aprovechando el apartado 1 para señalar las actuaciones 

sujetas a licencia, habida cuenta la discrecionalidad para la que faculta el art. 233.3 
del Decreto Legislativo 1/2021 del Consell. Se someten a licencia aquéllas que solo 
pueden tramitarse mediante declaración responsable si a esta se acompaña una 
certificación OCA, las del art. 233.2.

8. Art. 9 congruente  ahora con la distinción entre licencias y declaraciones 
responsables.

9.   Art. 10. Se omite el previo trámite de la declaración-liquidación y se establece 
directamente  la autoliquidación por la dificultad que tenía entender la mezcla de 
ambas figuras.
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Visto el Dictamen Informativo Favorable emitido por  la Comisión Municipal Permanente y 
de Cuentas. Dada la palabra por la Sra. Alcaldesa, el portavoz del Grupo Popular señala 
que lo importante es que no haya incremento de precios.

Sometida a votación la modificación de la Ordenanza Fiscal reguladora de la Tasa por 
Otorgamiento de las Licencias Urbanísticas exigidas por la legislación del suelo y 
ordenación urbana, el Pleno de la Corporación, con la ABSTENCIÓN del Grupo Popular y 
Ciudadanos y  voto A FAVOR del resto, lo  que supone la MAYORÍA ABSOLUTA, 
ACUERDA:

PRIMERO.- Considerar aprobada de forma provisional la modificación de la Ordenanza
Fiscal indicada.

SEGUNDO.-  Que sea publicada dicha Ordenanza en los términos que establece el Real 
Decreto Legislativo 2/2004, de 5 de marzo, por el que se aprueba el texto refundido de la 
Ley Reguladora de Haciendas Locales.

TERCERO.- Abrir un periodo de reclamaciones de 30 días desde su publicación para que 
los interesados y las interesadas puedan presentar las reclamaciones  que estimen 
oportunas.

CUARTO.- Entender aprobada de forma definitiva la modificación de la Ordenanza Fiscal 
reguladora de la Tasa por Otorgamiento de las Licencias Urbanísticas exigidas por la 
legislación del suelo y ordenación urbana si tras el periodo indicado en el punto anterior no 
existen reclamaciones.

Adhesión a la Red de Ciudades que Caminan. Expediente 737/2021.

Favorable Tipo de votación: Unanimidad/Asentimiento

Por parte de la Sra. Alcaldesa se explica el contenido de la carta internacional, señalando 
como esta Carta Internacional identifica las necesidades de los peatones y proporciona un 
marco  común  para  ayudar  a  las  autoridades a  reorientar  sus  políticas  actuales,  sus 
actividades y relaciones para crear una cultura donde la gente elija caminar.

Crear un mundo donde la gente elija y le sea posible andar como modo de desplazamiento, 
para sentirse sano y relajado, un mundo donde las autoridades, organizaciones y 
particulares tengan:

•    Reconocido el valor de caminar.
•    Un compromiso con comunidades saludables, eficaces y sostenibles.
• Trabajar conjuntamente para superar las barreras físicas, sociales e institucionales 

que a menudo limitan la posibilidad de la gente a elegir caminar.

Con cada principio estratégico, se plantean una serie de mejoras que pueden ser 
implantadas en la mayoría de las comunidades. Estas deben incrementarse en respuesta 
a las necesidades locales y se recomienda a las autoridades hacerlo.

Estos principios estratégicos son:

1.   Incrementar la movilidad integral.
2.   Diseñar y gestionar espacios y lugares para las personas.
3.   Mejorar la integración de las redes peatonales.

C
ód

. V
al

id
ac

ió
n:

 7
EC

TW
R

JD
9N

EQ
SX

6H
LY

ET
N

KH
JR

 | 
Ve

rif
ic

ac
ió

n:
 h

ttp
s:

//a
lfa

ra
de

lp
at

ria
rc

a.
se

de
le

ct
ro

ni
ca

.e
s/

 
D

oc
um

en
to

 fi
rm

ad
o 

el
ec

tró
ni

ca
m

en
te

 d
es

de
 la

 p
la

ta
fo

rm
a 

es
Pu

bl
ic

o 
G

es
tio

na
 | 

Pá
gi

na
 8

 d
e 

31
 



4.   Planeamiento especial y usos del suelo en apoyo a la comunicación a pie.
5.   Reducir el peligro de atropellos.
6.   Mejorar la sensación y seguridad personal.
7.   Aumentar el apoyo de las instituciones.
8.   Desarrollar una cultura del caminar.

Visto el Dictamen Informativo Favorable emitido por la Comisión Municipal Permanente y de
Cuentas.

Sometido el asunto a votación, el Pleno de la Corporación, por UNANIMIDAD, lo que 
supone la mayoría absoluta, ACUERDA:

PRIMERO.- Adherirse a Red de Ciudades que Caminan.

SEGUNDO.- Facultar a la Alcaldesa para que realice los trámites oportunos para dicha 
adhesión.

Extraordinario Urgente: Aprobación del Plan de Acción por el Clima y la Energía
Sostenible (PACES). Expediente 885/2020.
Favorable Tipo de votación: Unanimidad/Asentimiento

Por parte de la Sra. Alcaldesa se explica la urgencia de la inclusión de este asunto en la 
sesión plenaria.

Sometido a votación se aprueba por UNANIMIDAD la urgencia del asunto.

El pasado 15 de octubre de 2015 en la sede del Parlamento Europeo, la Comisión lanzó el 
nuevo Pacto de las Alcaldías por el Clima y la Energía Sostenible.

Los tres pilares de este Pacto son: la mitigación, la adaptación y la energía segura, 
sostenible y asequible

Con la finalidad de traducir estos compromisos políticos, los Ayuntamientos deben preparar 
y aprobar:

•    Inventario de Emisiones de Referencia (IER).
•    Evaluación de Riesgos y Vulnerabilidades derivados del Cambio Climático (ERVCC).
•    Plan de Acción por el Clima y la Energía Sostenible (PACES).

La Diputación de Valencia ha recepcionado los documentos citados y los ha entregado a este
Ayuntamiento.

Tomada la palabra por el portavoz del PP se pone de manifiesto su voluntad de que estos 
asuntos se realicen con mayor tiempo.

Sometido el asunto a votación el Pleno, por UNANIMIDAD, ACUERDA:

PRIMERO.- Aprobar el Plan de Acción por el Clima y la Energía Sostenible (PACES) para
Alfara del Patriarca.
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SEGUNDO.- Aprobar conjuntamente el Inventario de Emisiones de Referencia (IER) y la
Evaluación de Riesgos y Vulnerabilidades derivados del Cambio Climático (ERVCC).

TERCERO.- Comunicar este acuerdo a la Diputación de Valencia y a la Oficina del Pacto 
de las Alcaldías.

Moción  presentada  por  el  Grupo  Compromís  para  aumentar  la  subvención  de 
transporte a las personas jóvenes.

Desfavorable
Tipo de votación: Ordinaria
A favor: 2, En contra: 6, Abstenciones: 3, Ausentes: 0

El Concejal del Grupo Compromís, procede a leer la moción, cuyo tenor literal es el 
siguiente:

"EXPOSICIÓ DE MOTIUS

Els  darrers anys, l’Ajuntament d’Alfara ha  portat endavant una subvenció per  al  transport 
d’estudiants a través d’una bonificació del 30% en una recàrrega de 100€ en la targeta Tuin 
de Metrovalència.

Aquesta subvenció, entenent que un jove puga agafar 2 vegades al dia el metro, posant 
com a exemple l’ús d’un bitllet AB, amb un preu d’aproximadament 1€ per viatge; sols 
arribaria a tindre una vigència de 50 dies. Al nostre entendre, un període insuficient.

Les persones joves han estat estigmatitzades i son un dels col·lectius que més ha patit la 
pandèmia. Segons les últimes dades d’atur juvenil, Espanya és l’Estat europeu amb més 
atur juvenil, situant-nos en juliol en el 38%. Per aquest motiu, calen mesures que ajuden a 
pal·liar aquestes desigualtats i que intenten millorar la qualitat de vida de les persones 
joves ajudant a la seua emancipació.

Per tot el que s'ha exposat, Compromís Alfara proposa al ple de l'Ajuntament d'Alfara 
l'adopció dels següents:

ACORDS

PRIMER.- Que  l’Ajuntament d’Alfara augmente aquesta subvenció al 40%  i que a més, 
s’establisquen dos períodes anuals (setembre i gener) on poder sol·licitar-la.

SEGON.- Que  l’Ajuntament d’Alfara estudie la possibilitat d’ampliar aquesta subvenció, en 
les condicions del punt primer, a l’EMT amb els bitllets de transport equivalents."

Visto el Dictamen Informativo Favorable emitido por  la Comisión Municipal Permanente y 
de
Cuentas.

Toma la palabra el portavoz del Grupo Popular señalando que si bien comparte el 
contenido de la moción, no va a votarla favorablemente ya que cree que es importante 
hablar con las dos empresas públicas que gestionan el transporte  publico  que llega a 
Alfara del Patriarca, y además plantear transporte público adicional en el municipio.  Por 
parte del concejal  responsable en nombre del Partido Socialista se anuncia el voto en 
contra por varias razones,  primero que la convocatoria  estaba planteado hacerla en 
septiembre y en ella se han  introducido dos mejoras, por un lado ampliar la edad de 
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municipal, todo  ello  trabajado con  el  servicio municipal de  juventud, con  los  técnicos 
competentes.

Sometido el asunto a votación, el Pleno de la Corporación, con el voto EN CONTRA del 
Grupo Socialista, ABSTENCIÓN Grupo Popular y Ciudadanos, y voto A FAVOR de Grupo 
Compromís, lo que supone la mayoría absoluta, ACUERDA:

PRIMERO Y UNICO.- No aprobar la moción.

Moción presentada por el Grupo Compromís para declarar Alfara pueblo por los 
derechos LGTBI.

Desfavorable
Tipo de votación: Ordinaria
A favor: 8, En contra: 0, Abstenciones: 3, Ausentes: 0

El Concejal del Grupo Compromís, Sergi Pastor, procede a leer la moción, cuyo tenor literal 
es el siguiente:

"EXPOSICIÓ DE MOTIUS

Els darrers mesos, al País Valencià i a l’Estat Espanyol, patim un augment dels atacs 
contra persones LGTBI pel fet de ser-ho. Eric agredit en la plaça Hondures de València 
aquest estiu, el jove trans agredit el passat 7 de setembre a València, un jove que va rebre 
un cop de puny al cap al crit de “maricón de mierda” en Vitoria-Gasteiz, l’assassinat de 
Samuel a A Corunya, o els continus atacs a la seu de LAMBDA a València son alguns 
exemples de violència que en els darrers mesos pateix el col·lectiu LGTBI.

Aquests atacs, legitimats i fomentats pels discursos d’odi de l’extrema dreta, ara present en 
les institucions, vulneren drets fonamentals i ataquen frontalment contra la dignitat i inclús 
la vida  d’aquest col·lectiu, estigmatitzat històricament. I  això  malgrat que, segons dades 
de Lambda, vora el 80% de les agressions LGTBIfòbiques no es denuncien.

Front als discursos que defensen derogar lleis com la Llei integral de reconeixement del 
dret a la identitat i a l'expressió de gènere a la Comunitat Valenciana o la  Llei d'igualtat 
de  les persones LGTBI, cal visibilitzar i refermar el nostre compromís amb   els drets 
LGTBI,  consagrats en les lleis mencionades així com en l’article 14 de  la Constitució 
Espanyola; per aquest motiu, Compromís Alfara proposa al ple de l'Ajuntament d'Alfara 
l'adopció dels següents:

ACORDS

PRIMER.- Que l’Ajuntament d’Alfara declare Alfara poble en favor dels drets de les 
persones
LGTBI.

SEGON.- Que l’Ajuntament d’Alfara instal·le plaques a les entrades al municipi amb el 
lema “Alfara pels drets de les persones LGTBI” com a mostra de suport i per visibilitzar a 
tot el col·lectiu LGTBI.

TERCER.- Que es pinten alguns bancs del poble amb  la bandera LGTBI com a mostra de 
suport i per visibilitzar a tot el col·lectiu LGTBI."

C
ód

. V
al

id
ac

ió
n:

 7
EC

TW
R

JD
9N

EQ
SX

6H
LY

ET
N

KH
JR

 | 
Ve

rif
ic

ac
ió

n:
 h

ttp
s:

//a
lfa

ra
de

lp
at

ria
rc

a.
se

de
le

ct
ro

ni
ca

.e
s/

 
D

oc
um

en
to

 fi
rm

ad
o 

el
ec

tró
ni

ca
m

en
te

 d
es

de
 la

 p
la

ta
fo

rm
a 

es
Pu

bl
ic

o 
G

es
tio

na
 | 

Pá
gi

na
 1

1 
de

 3
1 



A la vista de la retirada del tercer punto del acuerdo de la moción que indicó el concejal de
Compromís en la sesión ordinaria de la Comisión Municipal Permanente y  de 
Cuentas.

Visto el Dictamen Informativo Favorable emitido por  la Comisión Municipal Permanente y 
de
Cuentas.

Tras las intervenciones de la Sra. Alcaldesa y los concejales del Grupo Compromís y del
Grupo Popular, el Grupo Socialista propone las siguientes modificaciones en la 
moción:

En el apartado primero, donde dice "Que l’Ajuntament d’Alfara declare Alfara poble en favor 
dels drets de les persones LGTBI" se modifica por "Ratificar el compromiso firme del 
Ayuntamiento con la igualdad, los derechos de las personas LGTBI y la erradicación de 
cualquier tipo de violencia hacia este colectivo."

En el apartado  segundo, donde dice "Que l’Ajuntament d’Alfara instal·le plaques a les 
entrades al municipi amb el lema “Alfara pels drets de les persones LGTBI” com a mostra 
de suport i per visibilitzar a tot el col·lectiu LGTBI." trasladarlo al punto tercero con el literal 
"Instalar una placa en el municipio en la que se indique "Alfara pels drets de les persones 
LGTBI"". Se indica que se buscará la ubicación de la placa puesto que en las entradas al 
municipio no se pueden instalar. Ya se hizo con otras y Diputación, propietaria de los viales, 
obligó a retirarlas.

El apartado tercero, donde se dice "Que es pinten alguns bancs del poble amb la bandera 
LGTBI com a mostra de suport i per visibilitzar a tot el col·lectiu LGTBI." se elimina, tal y 
como  se acordó en la Comisión Municipal Permanente y de Cuentas. En su lugar, se 
añade un  segundo punto con el literal "Coordinar la puesta en marcha de campañas de 
sensibilización,  información y formación sobre la realidad de las personas del colectivo 
LGTBI."

Sometido el asunto a votación, el Pleno de la Corporación, con los votos A FAVOR del 
Grupo  Socialista y el Grupo Compromís,  y la ABSTENCIÓN  de Partido Popular y 
Ciudadanos, lo que supone la mayoría absoluta, ACUERDA:

PRIMERO.- Ratificar el compromiso firme del Ayuntamiento con la igualdad, los derechos 
de las personas LGTBI y la erradicación de cualquier tipo de violencia hacia este colectivo.

SEGUNDO.- Coordinar la puesta en marcha de campañas de sensibilización, información y 
formación sobre la realidad de las personas del colectivo LGTBI.

TERCERO.- Instalar una placa en el municipio en la que se indique "Alfara pels drets de les 
persones LGTBI".

Moción presentada por el Grupo Compromís para la mejora de la zona de la Fosforera.

Desfavorable
Tipo de votación: Ordinaria
A favor: 2, En contra: 6, Abstenciones: 3, Ausentes: 0
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El portavoz del Grupo Compromís, procede a leer la moción, cuyo tenor literal es el 
siguiente:

"EXPOSICIÓ DE MOTIUS

Els últims anys, el poble d'Alfara està experimentant molts canvis pel que fa al model de 
poble que tenim. Aquesta ampliació, tant de la població com de les  infraestructures, el que 
coneguem com gentifricació, un  procés de transformació física, econòmica, social i cultural
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d'un barri,  un  procés que incrementa el valor de certes edificacions, cosa que a la llarga 
n'acaba expulsant llurs antics habitants, més pobres amb llocs de treballs precaris.

Aquest procés que vivim, necessita  de noves mesures i noves solucions per a intentar 
disminuir al màxim els  efectes negatius que açò puga tenir al nostre poble, entre d’altres, 
l’augment de residus, de sorolls i altres molèsties derivades de l’augment  de les 
infraestructures i de visitants al poble. Front a aquest nou model de poble, calen noves 
respostes.

Per tot el que s'ha exposat, Compromís Alfara proposa al ple de l'Ajuntament d'Alfara 
l'adopció dels següents:

ACORDS

PRIMER.- Instar a l’Ajuntament  d’Alfara  a condicionar la  tanca entre el  Burguer King i el 
local  d’assaig de l’Agrupació Musical d’Alfara, evitant així que l’activitat de la cadena de 
menjar ràpid impedisca el normal funcionament de l’Agrupació Musical, evitant sorolls i 
altres problemàtiques que puguen derivar al  ser dos solars veïns. Aquest condicionament 
haurà de començar amb un diàleg amb l’Agrupació Musical per tal de conèixer de primera 
mà les problemàtiques.

SEGON.- Augmentar el servei de neteja de carrers als voltants del Burguer King i nou
Mercadona.

TERCER.- Ampliar les senyalitzacions  de “Ruta escolar segura” fins al local d’assaig de 
l’Agrupació Musical d’Alfara."

Visto el Dictamen Informativo Favorable emitido por  la  Comisión Municipal Permanente y 
de
Cuentas.

Por parte del portavoz del Grupo Popular se señala que se van a abstener ya que entiende 
que la moción se queda corta, el servicio de limpieza se ha de aumentar en todo el pueblo, 
no solo en la zona señalada. El concejal responsable señala que no comparte la cuestión 
de la gentrificación con los acuerdos que se plantean. La gentrificación es un tema mucho 
más amplio y un debate  más profundo. Añade respecto al punto 1   que este genera 
sorpresa en  el equipo de gobierno ya que no tiene sentido el presentar una moción 
haciendo referencia  al inicio de un diálogo con la Agrupación Musical, ya que el 
Ayuntamiento  mantiene un  diálogo constante con la Agrupación que además ha 
manifestado su sorpresa ante esta moción. Además destaca el incremento de presupuesto 
en señalizacion y movilidad.

Sometido el asunto a votación, el Pleno de la Corporación, con los votos EN CONTRA del 
Grupo Socialista, ABSTENCIÓN de Partido Popular y Ciudadanos y los votos A FAVOR de 
Compromís, ACUERDA:

PRIMERO Y UNICO.- No aprobar la moción presentada.

B) ACTIVIDAD DE CONTROL

Dar cuenta al Pleno de las resoluciones de Alcaldía desde el 26 de julio hasta el 21 de 
octubre de 2021.
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Se da cuenta por la Sra. Alcaldesa de las resoluciones de Alcaldía dictadas.

C) RUEGOS Y PREGUNTAS

El Partido Popular pregunta acerca de la peatonalización de dos calles en la zona del 
CEU.

El portavoz del grupo Popular expone que ha observado la peatonalización de dos calles en la 
zona de la Universidad Cardenal Herrera - CEU. Indica que da la sensación de que el 
municipio está perdiendo calles con este tipo de actuaciones. Pregunta si hay prevista alguna 
actuación similar pendiente de realizar.

La Alcaldesa responde que no se ha perdido ninguna calle, que las calles en las que se han 
realizado las actuaciones son calles en las que el tráfico rodado ya no existía anteriormente. 
Recuerda que en el municipio ya hay calles con plataforma única como por ejemplo la calle 
San Vicent e insiste en que no se ha perdido ninguna calle, todo lo contrario, se ha ganado 
espacio peatonal y zona verde para pasear puesto que las calles no tienen el paso de 
peatones prohibido, y además, a coste cero puesto que ha sido el CEU el encargado de 
realizar las obras. Finaliza su respuesta indicando que a fecha de hoy no tiene ninguna 
solicitud pendiente respecto a este tipo de actuaciones.

DOCUMENTO FIRMADO ELECTRÓNICAMENTE
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ACTA

Forme expedient nº: Òrgan Col·legiat:

PLN/2021/8 El Ple

DADES DE LA CELEBRACIÓ DE LA SESSIÓ

Tipus de Convocatòria Ordinària

Data 26 d'octubre de 2021

Durada Des de les 20:00 fins a les 21:00 hores

Lloc Saló de Plens

Presidida per Maria Luisa Almodóvar Torres

Secretari Helena Beunza Ibáñez

ASSISTÈNCIA A la SESSIÓ

DNI Nom i Cognoms Assisteix

22535084I Inmaculada Beltrán Andrés SÍ

48444717R Jaume Martínez Romero SÍ

52658414I Julio Berga Navarro SÍ

52729171S M Pilar Miralles Camps SÍ

24325541M Maria Luisa Almodóvar Torres SÍ

48443347B Mario Zacares Romero SÍ

48676491G María Boix Lluna SÍ

73779821F Miquel Àngel Martinez Gascó SÍ

29170419W Sergi Pastor Camisan SÍ

48435427A Sonia Rodado Mora SÍ

19887424Z Víctor Palanca Palau SÍ

Excuses d'assistència presentades:

Una vegada verificada per  la secretària la vàlida constitució de l'òrgan, la presidenta obri sessió,

procedint a la deliberació sobre els assumptes inclosos en l'Ordre del Dia.

A) PARTI RESOLUTIVA

Aprovació de l'acta de la sessió anterior.

Favorable Tipus de votació: Unanimitat/ Assistents

Per l'Alcaldia-Presidència es pregunta als membres del Ple de la Corporació si algun desitja 
formular observacions a l'acta de la sessió ordinària anterior, celebrada el 28 de juliol de 
2021

C
ód

. V
al

id
ac

ió
n:

 7
EC

TW
R

JD
9N

EQ
SX

6H
LY

ET
N

KH
JR

 | 
Ve

rif
ic

ac
ió

n:
 h

ttp
s:

//a
lfa

ra
de

lp
at

ria
rc

a.
se

de
le

ct
ro

ni
ca

.e
s/

 
D

oc
um

en
to

 fi
rm

ad
o 

el
ec

tró
ni

ca
m

en
te

 d
es

de
 la

 p
la

ta
fo

rm
a 

es
Pu

bl
ic

o 
G

es
tio

na
 | 

Pá
gi

na
 1

6 
de

 3
1 



i l'esborrany del qual ha sigut distribuït amb anterioritat a aquest acte, en atenció al 
preceptuat per l'article 91 del RD 2568/1986, de 28 de novembre (ROF).

Sotmès a votació l'esborrany de l'acta anterior, el Ple de la Corporació, per UNANIMITAT
dels assistents ACORDA:

PRIMER.- Considerar aprovada l'acta de la sessió ordinària celebrada el 28 de juliol de 
2021, ordenant-se la seua transcripció al Llibre d'Actes del Ple.

Renúncia de regidor. Expedient 802/2021.

Favorable Tipus de votació: Unanimitat/Assentiment

Vist que amb data 28 de setembre de 2021, va tenir entrada amb nombre de registre 2021- 
I-RC-1585 escrit de Sra. María Boix Lluna, regidor del grup Partit Popular, document en 
el qual es formalitzava la renúncia voluntària al càrrec que ocupa en aquest Ajuntament.

Considerant que la renúncia als càrrecs no serà efectiva fins sometre al Ple de la 

Corporació. Considerant que existeixen més candidats en la llista dels quals van concórrer 

a les últimes
eleccions municipals que puguen prendre possessió com a 
Regidor.

Realitzada  la tramitació legalment establida i vist l'informe de Secretaria de data 29 de 
setembre de 2021.

Per part del portaveu del Partit Popular es pren la paraula per a agrair els serveis prestats 
al municipi.

Per l'anteriorment exposat, i sotmès l'assumpte a votació per UNANIMITAT, 
s'ACORDA:.

PRIMER.- Prendre coneixement de la renúncia de Sra. María Boix Lluna, al seu càrrec de 
regidor d'aquest Ajuntament.

SEGON.-  Remetre  certificació del  present  acord  a  la  Junta  Electoral  Central,  perquè 
expedisca les credencials acreditatives de Sr. Bartolomé Cabo Bernabé, candidat següent 

Aprovació del Compte General de l'Exercici 2020. Expedient 27/2021.

Favorable Tipus de votació: Unanimitat/Assentiment

Vista el Compte General de l'exercici 2020, juntament amb tota la seua documentació 
annexa a la mateixa, segons la legislació vigent.

Vist que el Titular de la Intervenció Municipal de fons va procedir a la formació del Compte 
General d'aquesta Corporació corresponent a l'exercici econòmic 2020, juntament amb tota 
la seua documentació annexa al mateix.
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Finalitzats aquests treballs i obtinguda la documentació corresponent,  la Intervenció 
municipal va procedir a emetre els corresponents  informes en relació a l'aprovació del 
Compte General.

Vist que amb posterioritat,  la Comissió Especial de Comptes de l'Ajuntament en sessió 
celebrada en data 2 de juny de 2021 va emetre el corresponent informe preceptiu en relació 
al Compte General d'aquesta corporació relatiu a l'exercici 2020.

Vist que mitjançant anunci publicat en el Butlletí Oficial de la Província de València amb 
data
14 de juny de 2021 el Compte General —juntament amb l'informe d'aquesta comissió— van 
ser objecte d'exposició  al públic durant el termini de quinze dies, durant els quals els 
interessats van poder presentar reclamacions, objeccions o observacions.

Vist l'informe de la Comissió Especial de Comptes, i de conformitat amb el que es disposa 
en l'article 22.2.i) de la Llei 7/1985, de 2 d'abril, Reguladora de les Bases del Règim Local, i 
sotmès l'assumpte a votació per UNANIMITAT, ACORDA:

PRIMER.- Aprovar el Compte General de l'Exercici 2020, comprès pel Compte General del 
propi Ajuntament.

SEGON.- Remetre el Compte General aprovat juntament amb tota la documentació que la 
integra a la fiscalització del Tribunal de Comptes i Sindicatura de Comptes, tal com 
s'estableix en l'article 212.3 del Text Refós de la Llei Reguladora de les Hisendes Locals, 
aprovat pel Reial decret Legislatiu 2/2004, de 5 de març, i, en compliment dels mandats de 
la Llei Orgànica 2/2012, de 27 d'abril, d'Estabilitat Pressupostària i Sostenibilitat Financera, 
i altra normativa concordant, al Ministeri d'Hisenda.

Proposta de modificació de l'Ordenança Fiscal reguladora de l'Impost sobre Béns
Immobles. Expedient 806/2021.

Favorable Tipus de votació: Unanimitat/Assentiment

Vista la documentació que s'adjunta en l'Expedient 806/2021 per a la modificació de l'actual
Ordenança Fiscal reguladora de  l'Impost sobre Béns 
Immobles.

Presentada la modificació de les bonificacions arreplegades en l'article 5.4 Ordenança 
Fiscal que es proposa:

- On actualment diu:

"4. Bonificació per instal·lació de sistemes per a l'aprofitament de l'energia solar. Tindran 
dret a gaudir d'una bonificació del 25 per 100 de la quota íntegra de l'impost, durant un 
termini de
3 anys a partir de l'exercici següent a la finalització de les instal·lacions, les edificacions l'ús 
de les quals siga residencial i amb una antiguitat superior a 10 anys, en les quals 
s'instal·len sistemes per a l'aprofitament tèrmic de l'energia provinent del sol.

Si simultàniament a la instal·lació d'aquest aprofitament tèrmic, s'instal·len també sistemes 
per a l'aprofitament elèctric de l'energia solar, l'import de la bonificació aconseguirà el 40 
per
100 de la quota íntegra.
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a) L'ús cadastral de l'edificació haurà de ser predominantment 
residencial;

b) Els sistemes d'aprofitament tèrmic instal·lats han de disposar d'una superfície mínima de 
captació solar útil de 4 m² per cada 100 m² de superfície construïda;

c) Si s'instal·len sistemes d'aprofitament elèctric han de disposar d'una potència instal·lada 
mínima de 5 Kw per cada 100 m² de superfície construïda.

No serà aplicable aquesta bonificació quan la instal·lació de sistemes d'energia solar siga 
obligatòria a tenor de la normativa específica en la matèria."

- Es modifica el seu literal al següent:

"4. Bonificació per la instal·lació de sistemes per a l'aprofitament tèrmic o elèctric de 
l'energia provinent del sol.

S'aplicarà una bonificació del 40 per 100 de la quota íntegra de l'impost als immobles de 
caràcter residencial i del 25 per cent als de caràcter no residencial, durant els cinc períodes 
impositius següents al reconeixement de la bonificació, a aquells immobles en els quals 
s'hagen instal·lat sistemes per a l'aprofitament tèrmic o elèctric de l'energia provinent del sol 
per a autoconsum sempre que aquests sistemes utilitzen una potència mínima d'1,5 kw, i 
que les instal·lacions per a la producció de calor incloguen col·lectors que disposen de la 
corresponent homologació per l'Administració  competent, així com de l'oportuna llicència 
municipal, o s'haja presentat la declaració responsable o comunicació prèvia i no haja sigut 
informada desfavorablement per l'Ajuntament. En el cas d'immobles destinats a l'activitat 
comercial o industrial a més haurà d'aportar-se  la llicència d'obertura o declaració 
responsable d'aquesta activitat.

La bonificació màxima aplicable serà, en tot cas, del 40 i del 25 per 100, respectivament, tot 
i que s'instal·len tots dos tipus de sistema, tèrmic i elèctric.

La bonificació haurà de sol·licitar-se per la persona interessada en el termini dels sis mesos 
posteriors a la instal·lació. El compliment dels requisits tècnics anteriors haurà de justificar- 
se, en el moment de la sol·licitud, amb l'aportació del projecte o memòria tècnica, i certificat 
final de la instal·lació, signat pel tècnic competent, en el qual quede expressament justificat 
que la instal·lació  reuneix els requisits establits en el paràgraf anterior i objecte de la 
bonificació. Així mateix, haurà d'haver-se pagat al temps de la sol·licitud la taxa per llicència 
d'obres i l'impost sobre construccions, instal·lacions i obres.

No es concedirà la bonificació quan la instal·lació dels sistemes d'aprofitament tèrmic o 
elèctric siga obligatòria d'acord amb la normativa vigent específica en la matèria aplicable 
en la data de la instal·lació."

Vist el Dictamen Informatiu Favorable emès per la Comissió Municipal Permanent i de
Comptes.

Es procedeix a explicar la modificació proposada per part de l'Alcaldessa . Pren la paraula 
el portaveu del Grup Popular i assenyala que tot el que siga beneficiar a determinades 
persones ho veu correcte. Per part del portaveu del Grup Compromís, s'avança que es 
votarà a favor.
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Sotmesa a votació la modificació de l'Ordenança  Fiscal reguladora de la reguladora de 
l'Impost sobre Béns Immobles, el Ple de la Corporació, per UNANIMITAT, ACORDA:

PRIMER.-Considerar aprovada de forma provisional la modificació de l'Ordenança Fiscal 
indicada.

SEGON.- Que siga publicada aquesta Ordenança en els termes que estableix el Reial 
decret Legislatiu 2/2004, de 5 de març, pel qual s'aprova el text refós de la Llei Reguladora 
d'Hisendes Locals.

TERCER.- Obrir un període de reclamacions de 30 dies des de la seua publicació perquè 
els  interessats i les interessades puguen presentar les reclamacions que estimen 
oportunes.

QUATRE.- Entendre aprovada de forma definitiva la modificació de l'Ordenança Fiscal 
reguladora de l'Impost sobre Béns Immobles si després del període indicat en el punt 
anterior no existeixen reclamacions.

Proposta de modificació de l'Ordenança Fiscal reguladora de la Taxa per Entrades de 
Vehicles a través de les voreres i Reserves de via pública per a Aparcament exclusiu, 
Parada de Vehicles, Càrrega i Descàrrega de mercaderies de qualsevol classe 
(Guals). Expedient 805/2021.
Favorable Tipus de votació: Ordinària

A favor: 6, En contra: 3, Abstencions: 0, Absents: 0

Vista la documentació que s'adjunta en l'Expedient 805/2021 per a la modificació de l'actual 
Ordenança Fiscal reguladora de la Taxa per Entrades de Vehicles a través de les voreres i 
Reserves de via pública per a Aparcament  exclusiu, Parada de Vehicles, Càrrega i 
Descàrrega de mercaderies de qualsevol classe (Guals).

La Presenta dona la  modificació de  la  redacció de  l'article 6.1.b) que es 
proposa:

- On actualment diu:

- Es modifica el seu literal al següent:
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Vist el Dictamen Informatiu Favorable emès per la Comissió Municipal Permanent i de
Comptes.

El portaveu del Grup Popular pregunta si hi ha canvi en l'import, l'Alcaldessa  li diu que sí, 
contínua el portaveu del Grup Popular assenyalant que li agradaria saber quants guals hi 
ha en el municipi i quants vehicles s'estacionen en garatge privat i a quant ascendeix la 
matrícula de la taxa en global.  Anuncia el seu vot en contra. També manifesta que hi ha 
una zona de càrrega i descàrrega que no està pagant la taxa corresponent.  Per part del 
portaveu de Compromís es reafirma el fet que hi ha una empresa que està usant una zona 
per  a càrrega  i descàrrega sense que existisca previsió  legal d'aqueix ús. També fa 
referència a l'autobús de la residència Ausias March que entén que ha de tenir una zona 
d'estacionament. La Sra.  Alcaldessa assenyala que es pren nota i es tractarà els temes 
indicats.

Sotmesa a votació la modificació de l'Ordenança Fiscal reguladora de la Taxa per Entrades 
de Vehicles a través de les voreres i Reserves de via pública per a Aparcament exclusiu, 
Parada de Vehicles, Càrrega i Descàrrega de mercaderies de qualsevol classe (Guals), el 
Ple de la Corporació, amb el vot EN CONTRA del Grup Popular i Ciutadans, vots A favor 
del Grup Socialista i Compromís, la qual cosa suposa la MAJORIA ABSOLUTA, ACORDA:

PRIMER.- Considerar aprovada de forma provisional la modificació de l'Ordenança Fiscal 
indicada.

SEGON.- Que siga publicada aquesta Ordenança en els termes que estableix el Reial 
decret Legislatiu 2/2004, de 5 de març, pel qual s'aprova el text refós de la Llei Reguladora 
d'Hisendes Locals.

TERCER.- Obrir un període de reclamacions de 30 dies des de la seua publicació perquè 
els  interessats i les interessades puguen presentar les reclamacions que estimen 
oportunes.

QUART.- Entendre  aprovada  de  forma  definitiva  la  modificació de  l'Ordenança Fiscal 
reguladora de la Taxa per Entrades de Vehicles a través de les voreres i Reserves de via 
pública per a Aparcament  exclusiu, Parada de Vehicles, Càrrega i Descàrrega  de 
mercaderies de qualsevol classe (Guals) si després del període indicat en el punt anterior 
no existeixen reclamacions.

Proposta de modificació de l'Ordenança Fiscal reguladora de la Taxa per Atorgament 
de les Llicències Urbanístiques. Expedient 839/2021.

Favorable                    
Tipus de votació: Ordinària
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A favor: 6, En contra: 0, Abstencions: 3, Absents: 0
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Vista la documentació que s'adjunta en l'Expedient 839/2021 per a la modificació de l'actual 
Ordenança Fiscal reguladora de la Taxa per Atorgament de les Llicències Urbanístiques 
exigides per la legislació del sòl i ordenació urbana, amb l'objecte d'adaptar-la a  la 
legislació vigent en la matèria, sense veure's afectats per l'adaptació els aspectes tributaris 
de la mateixa.

Presentada la modificació que es proposa que és la següent:

1.   Nova redacció del títol: Ordenança fiscal de les taxes per prestació de serveis 
relatius a les actuacions urbanístiques.

2.   En l'art. 1 es corregeix el nombre del RDL 2/2004 (es deia 1/2004).
3.   L'art. 2 s'ajusta a les determinacions del Decret Legislatiu 1/2021, de 18 de juny, del

Consell.
4.   La base imposable (art. 5) s'adequa a les actuacions contemplades en els arts. 232 

i 233 del Decret Legislatiu 1/2021 del Consell. No considerant menester modificar 
l'art. 3 de l'Ordenança de l'ICIO, al que es remet la lletra a), ja que la distinció que 
es fa d'obres majors i menors, i dins d'aquestes, amb projecte i sense projecte, no 
empece perquè el cost real puga obtenir-se del projecte, del pressupost que es 
present o de les estimacions particulars que, mancant aquest, conté l'Ordenança de 
l'ICIO.

5.   En l'art. 6 es corregeix el nombre del RDL 2/2004.
6.   L'art. 7 s'ha acomodat al Decret Legislatiu 1/2021 del Consell.
7.   El propi en l'art. 8, aprofitant l'apartat 1 per a assenyalar les actuacions subjectes a 

llicència, tenint en compte la discrecionalitat per a la qual faculta l'art. 233.3 del 
Decret Legislatiu 1/2021 del Consell. Se sotmeten a llicència aquelles que solament 
poden tramitar-se mitjançant declaració responsable si a aquesta s'acompanya una
certificació OCA, les de l'art. 233.2.

8.   Art. 9 congruent ara amb la distinció entre llicències i declaracions responsables.
9.   Art. 10. S'omet el previ tràmit de la declaració-liquidació i s'estableix directament 

l'autoliquidació per la dificultat que tenia entendre la mescla d'ambdues figures.

Vist el Dictamen  Informatiu Favorable emès per la Comissió Municipal Permanent i de 
Comptes. Donada la paraula per la  Sra. Alcaldessa, el portaveu del Grup Popular 
assenyala que l'important és que no hi haja increment de preus.

Sotmesa a votació la modificació de l'Ordenança Fiscal reguladora de la Taxa per 
Atorgament de les Llicències Urbanístiques exigides per la legislació del sòl i ordenació 
urbana, el Ple de la Corporació, amb l'ABSTENCIÓ del Grup Popular i Ciutadans i vot A 
favor de la resta, la qual cosa suposa la MAJORIA ABSOLUTA, ACORDA:

PRIMER.- Considerar aprovada de forma provisional la modificació de l'Ordenança Fiscal 
indicada.

SEGON.- Que siga publicada aquesta Ordenança en els termes que estableix el Reial 
decret Legislatiu 2/2004, de 5 de març, pel qual s'aprova el text refós de la Llei Reguladora 
d'Hisendes Locals.

TERCER.- Obrir un període de reclamacions de 30 dies des de la seua publicació perquè 
els  interessats i les interessades puguen presentar les reclamacions que estimen 
oportunes.

QUART.- Entendre  aprovada  de  forma  definitiva  la  modificació de  l'Ordenança Fiscal 
reguladora de la Taxa per Atorgament de les Llicències Urbanístiques exigides per la
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legislació del sòl i ordenació urbana si després del període indicat en el punt anterior no 
existeixen reclamacions.

Adhesió a la Xarxa de Ciutats que Caminen. Expedient 737/2021.

Favorable Tipus de votació: Unanimitat/Assentiment

Per part de la Sra. Alcaldessa s'explica el contingut de la carta internacional, assenyalant 
com aquesta Carta Internacional identifica les necessitats dels vianants i proporciona un 
marc comú per a ajudar a les autoritats a reorientar les seues polítiques actuals, les seues 
activitats i relacions per a crear una cultura on la gent trie caminar.

Crear un món on la gent trie i li siga possible caminar com a manera de desplaçament, per 
a sentir-se sa i relaxat, un món on les autoritats, organitzacions i particulars tinguen:

•    Reconegut el valor de caminar.
•    Un compromís amb comunitats saludables, eficaces i sostenibles.
• Treballar conjuntament per a superar les barreres físiques, socials i institucionals 

que sovint limiten la possibilitat de la gent a triar caminar.

Amb cada principi estratègic, es plantegen una sèrie de millores que poden ser implantades 
en la majoria de les comunitats. Aquestes han d'incrementar-se en resposta a les 
necessitats locals i es recomana a les autoritats fer-ho.

Aquests principis estratègics són:

1.   Incrementar la mobilitat integral.
2.   Dissenyar i gestionar espais i llocs per a les persones.
3.   Millorar la integració de les xarxes per als vianants.
4.   Planejament especial i usos del sòl en suport a la comunicació a peu.
5.   Reduir el perill d'atropellaments.
6.   Millorar la sensació i seguretat personal.
7.   Augmentar el suport de les institucions.
8.   Desenvolupar una cultura del caminar.

Vist el Dictamen Informatiu Favorable emès per la Comissió Municipal Permanent i de
Comptes.

Sotmès l'assumpte a votació, el Ple de la Corporació, per UNANIMITAT, la qual cosa 
suposa la majoria absoluta, ACORDA:

PRIMER.- Adherir-se a Xarxa de Ciutats que Caminen.

SEGON.- Facultar a l'Alcaldessa perquè realitze els tràmits oportuns per a  aquesta 
adhesió.

Extraordinari Urgent: Aprovació del  Pla  d'Acció pel  Clima  i  l'Energia  Sostenible
(PACES). Expedient 885/2020.
Favorable                    Tipus de votació: Unanimitat/Assentiment
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Per part de la Sra. Alcaldessa s'explica la urgència de la inclusió d'aquest assumpte en la 
sessió plenària.

Sotmès a votació s'aprova per UNANIMITAT la urgència de l'assumpte.

El passat 15 d'octubre de 2015 en la seu del Parlament Europeu, la Comissió va llançar el 
nou Pacte de les Alcaldies pel Clima i l'Energia Sostenible.

Els tres pilars d'aquest Pacte són: la mitigació, l'adaptació i l'energia segura, sostenible i 
assequible

Amb la finalitat de traduir aquests compromisos polítics, els Ajuntaments han de preparar i 
aprovar:

•    Inventari d'Emissions de Referència (IER).
•    Avaluació de Riscos i Vulnerabilitats derivats del Canvi Climàtic (ERVCC).
•    Pla d'Acció pel Clima i l'Energia Sostenible (PACES).

La Diputació de València ha rebut els documents citats i els ha lliurat a aquest Ajuntament. 

Presa la paraula pel portaveu del PP es posa de manifest la seua voluntat que aquests
assumptes es realitzen amb major temps.

Sotmès l'assumpte a votació el Ple, per UNANIMITAT, ACORDA:

PRIMER.- Aprovar el Pla d'Acció pel Clima i l'Energia Sostenible (PACES) per a Alfara del
Patriarca.

SEGON.- Aprovar conjuntament l'Inventari d'Emissions de Referència (IER) i l'Avaluació de
Riscos i Vulnerabilitats derivats del Canvi Climàtic (ERVCC).

TERCER.- Comunicar aquest acord a la Diputació de València i a l'Oficina del Pacte de les
Alcaldies.

Moció presentada pel Grup Compromís per a augmentar la subvenció de transport a 
les persones joves.

Desfavorable
Tipus de votació: Ordinària
A favor: 2, En contra: 6, Abstencions: 3, Absents: 0

El Regidor del Grup Compromís, procedeix a llegir la moció, el tenor literal de la qual és el 
següent:

"EXPOSICIÓ DE MOTIUS

Els darrers anys, l’Ajuntament d’Alfara ha portat endavant una subvenció per al transport 
d’estudiants a través d’una bonificació del 30% en una recàrrega de 100€ en la targeta Tuin 
de Metrovalència.
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Aquesta subvenció, entenent que un jove puga agafar 2 vegades al dia el metro, posant 
com a exemple l’ús  d’un bitllet AB, amb un preu d’aproximadament 1€  per  viatge; sols 
arribaria a tindre una vigència de 50 dies. Al nostre entendre, un període insuficient.

Les persones joves han estat estigmatitzades i son un dels col·lectius que més ha patit la 
pandèmia. Segons les últimes dades d’atur juvenil, Espanya és l’Estat europeu amb més 
atur juvenil, situant-nos en juliol en el 38%. Per aquest motiu, calen mesures que ajuden a 
pal·liar aquestes desigualtats i que intenten millorar la qualitat de vida de les persones 
joves ajudant a la seua emancipació.

Per tot el que s'ha exposat, Compromís Alfara proposa al ple de l'Ajuntament d'Alfara 
l'adopció dels següents:

ACORDS

PRIMER.- Que l’Ajuntament d’Alfara augmente aquesta subvenció al 40% i que a més,
s’establisquen dos períodes anuals (setembre i gener) on poder sol·licitar-
la.

SEGON.- Que l’Ajuntament d’Alfara estudie la possibilitat d’ampliar aquesta subvenció, en 
les condicions del punt primer, a l’EMT amb els bitllets de transport equivalents."

Vist el Dictamen Informatiu Favorable emès per la Comissió Municipal Permanent i de
Comptes.

Pren la paraula el portaveu del Grup Popular assenyalant que si bé comparteix el contingut 
de la moció, no va a votar-la favorablement ja que creu que és important parlar amb les 
dues  empreses públiques que gestionen el transport publique que arriba a  Alfara del 
Patriarca, i a més plantejar transport públic addicional en el municipi. Per part del  regidor 
responsable en nom del Partit Socialista s'anuncia  el vot en contra per diverses raons, 
primer que la convocatòria estava plantejat fer-la al setembre i en ella s'han introduït dues 
millores, d'una banda ampliar l'edat d’elegibilitat i per una altra, s'ofereix la possibilitat  de 
finançar l'ajuda d'EMT, d'aquesta manera s'ha anat millorant aquesta política municipal, tot 
açò treballat amb el servei municipal de joventut, amb els tècnics competents.

Sotmès l'assumpte a votació, el Ple de la Corporació, amb el vot EN CONTRA del Grup 
Socialista, ABSTENCIÓ Grup Popular i Ciutadans, i vot A favor de  Grup Compromís, la 
qual cosa suposa la majoria absoluta, ACORDA:

PRIMER I UNICO.- No aprovar la moció.

Moció presentada pel Grup Compromís per a declarar Alfara poble pels drets LGTBI.

Desfavorable
Tipus de votació: Ordinària
A favor: 8, En contra: 0, Abstencions: 3, Absents: 0

El Regidor del Grup Compromís, Sergi Pastor, procedeix a llegir la moció, el tenor literal de 
la qual és el següent:

"EXPOSICIÓ DE MOTIUS
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Els darrers mesos, al País Valencià i a l’Estat Espanyol, patim un augment dels atacs 
contra persones LGTBI pel fet de ser-ho. Eric agredit en la plaça Hondures de València 
aquest estiu, el jove trans agredit el passat 7 de setembre a València, un jove que va rebre 
un cop de puny al cap al crit de “maricón de mierda” en Vitoria-Gasteiz, l’assassinat de 
Samuel a A Corunya, o els continus atacs a la seu de LAMBDA a València son alguns 
exemples de violència que en els darrers mesos pateix el col·lectiu LGTBI.

Aquests atacs, legitimats i fomentats pels discursos d’odi de l’extrema dreta, ara present en 
les institucions, vulneren drets fonamentals i ataquen frontalment contra la dignitat i inclús 
la vida d’aquest col·lectiu, estigmatitzat històricament. I això malgrat que, segons dades de 
Lambda, vora el 80% de les agressions LGTBIfòbiques no es denuncien.

Front als discursos que defensen derogar lleis com la Llei integral de reconeixement del 
dret a la identitat i a l'expressió de gènere a la Comunitat Valenciana o la Llei d'igualtat de 
les persones LGTBI, cal visibilitzar i   refermar el   nostre compromís amb els  drets 
LGTBI,  consagrats en les lleis mencionades així com en l’article 14 de  la Constitució 
Espanyola; per aquest motiu, Compromís Alfara proposa al ple de l'Ajuntament d'Alfara 
l'adopció dels següents:

ACORDS

PRIMER.- Que l’Ajuntament d’Alfara declare Alfara poble en favor dels drets de les 
persones
LGTBI.

SEGON.- Que l’Ajuntament d’Alfara instal·le plaques a les entrades al municipi amb el lema 
“Alfara pels drets de les persones LGTBI” com a mostra de suport i per visibilitzar a tot el 
col·lectiu LGTBI.

TERCER.- Que es pinten alguns bancs del poble amb la bandera LGTBI com a mostra de 
suport i per visibilitzar a tot el col·lectiu LGTBI."

A la vista de la retirada del tercer punt de l'acord de la moció que va indicar el regidor de
Compromís en la sessió ordinària de la Comissió Municipal Permanent i de 
Comptes.

Vist el Dictamen Informatiu Favorable emès per la Comissió Municipal Permanent i de
Comptes.

Després de les intervencions de la Sra. Alcaldessa i els regidors del Grup Compromís i del
Grup Popular, el Grup Socialista proposa les següents modificacions en la 
moció:

En l'apartat primer, on diu Que l’Ajuntament d’Alfara instal·le plaques a les entrades al 
municipi amb el lema “Alfara pels drets de les persones LGTBI”  es modifica per "Ratificar el 
compromís ferm de l'Ajuntament  amb la igualtat, els drets de les persones LGTBI i 
l’erradicació de qualsevol tipus de violència cap a aquest col·lectiu."

En l'apartat segon, on diu "Que l’Ajuntament d’Alfara instal·li plaques als entrades al 
municipi amb el lema “Alfara pels drets dels persones LGTBI” com a mostra de suport i per 
visibilitzar a tot el col·lectiu LGTBI." traslladar-ho al punt tercer amb el literal "Instal·lar una 
placa en el  municipi en la qual s'indique "Alfara    pels drets dels persones LGTBI"". 
S'indica que se cercarà la ubicació de la placa posat que en les entrades al municipi no es 
poden instal·lar. Ja es va fer amb unes altres i Diputació, propietària dels vials, va obligar a 
retirar-les.
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L'apartat tercer, on es diu "Que és pinten alguns bancs del poble amb la bandera LGTBI 
com a mostra de suport i per visibilitzar a tot el col·lectiu LGTBI." s'elimina, tal com es va 
acordar
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en la Comissió Municipal Permanent i de Comptes. En el seu lloc, s'afig un segon punt amb 
el literal "Coordinar l'engegada de campanyes de sensibilització, informació i formació 
sobre la realitat de les persones del col·lectiu LGTBI."

Sotmès l'assumpte a votació, el Ple de la Corporació, amb els vots A favor del Grup 
Socialista i el Grup Compromís, i l'ABSTENCIÓ de Partit Popular i Ciutadans, la qual cosa 
suposa la majoria absoluta, ACORDA:

PRIMER.- Ratificar el compromís ferm de l'Ajuntament amb la igualtat, els drets de les 
persones LGTBI i l'erradicació de qualsevol tipus de violència cap a aquest col·lectiu.

SEGON.- Coordinar l'engegada de campanyes de sensibilització, informació i formació 
sobre la realitat de les persones del col·lectiu LGTBI.

TERCER.- Instal·lar una placa en el municipi en la qual s'indique "Alfara  pels drets dels 
persones LGTBI".

Moció presentada pel Grup Compromís per a la millora de la zona de la Fosforera.

Desfavorable
Tipus de votació: Ordinària
A favor: 2, En contra: 6, Abstencions: 3, Absents: 0

El portaveu del Grup Compromís, procedeix a llegir la moció, el tenor literal de la qual és el 
següent:

"EXPOSICIÓ DE MOTIUS

Els últims anys, el poble d'Alfara està experimentant molts canvis pel que fa al model de 
poble que tenim. Aquesta ampliació, tant de la població com de les infraestructures, el que 
coneguem com gentifricació, un procés de transformació física, econòmica, social i cultural

d'un barri, un procés que incrementa el valor de certes edificacions, cosa que a la llarga 
n'acaba expulsant llurs antics habitants, més pobres amb llocs de treballs precaris.

Aquest procés que vivim, necessita  de noves mesures i noves solucions per a intentar 
disminuir al màxim els efectes negatius que açò puga tenir al nostre poble, entre d’altres, 
l’augment de residus, de sorolls i altres molèsties derivades de l’augment  de les 
infraestructures i de visitants al poble. Front a aquest nou model de poble, calen noves 
respostes.

Per tot el que s'ha exposat, Compromís Alfara proposa al ple de l'Ajuntament d'Alfara 
l'adopció dels següents:

ACORDS

PRIMER.- Instar a l’Ajuntament d’Alfara a condicionar la tanca entre el Burguer King i el 
local d’assaig de l’Agrupació Musical d’Alfara, evitant així que l’activitat de la cadena de 
menjar  ràpid impedisca el normal funcionament de l’Agrupació Musical, evitant sorolls i 
altres problemàtiques que puguen derivar al ser dos solars veïns. Aquest condicionament 
haurà de començar amb un diàleg amb l’Agrupació Musical per tal de conèixer de primera 
mà les problemàtiques.

C
ód

. V
al

id
ac

ió
n:

 7
EC

TW
R

JD
9N

EQ
SX

6H
LY

ET
N

KH
JR

 | 
Ve

rif
ic

ac
ió

n:
 h

ttp
s:

//a
lfa

ra
de

lp
at

ria
rc

a.
se

de
le

ct
ro

ni
ca

.e
s/

 
D

oc
um

en
to

 fi
rm

ad
o 

el
ec

tró
ni

ca
m

en
te

 d
es

de
 la

 p
la

ta
fo

rm
a 

es
Pu

bl
ic

o 
G

es
tio

na
 | 

Pá
gi

na
 2

9 
de

 3
1 



SEGON.- Augmentar el servei de neteja de carrers als voltants del Burguer King i nou
Mercadona.

TERCER.- Ampliar les senyalitzacions  de “Ruta escolar segura” fins al local d’assaig de 
l’Agrupació Musical d’Alfara."

Vist el Dictamen Informatiu Favorable emès per la Comissió Municipal Permanent i de
Comptes.

Per part del portaveu del Grup Popular s'assenyala que es van a abstenir ja que entén que 
la moció es queda curta, el servei de neteja s'ha d'augmentar en tot el poble, no solament 
en la zona assenyalada. El regidor responsable assenyala que no comparteix la qüestió de 
la gentrificació amb els acords que es plantegen. La gentrificació és un tema molt més 
ampli i  un debat més profund. Afig respecte  al punt 1   que aquest genera sorpresa en 
l'equip de govern ja que no té sentit el presentar  una moció fent referència a l'inici d'un 
diàleg amb  l'Agrupació Musical, ja que l'Ajuntament manté un diàleg constant amb 
l'Agrupació que a més  ha manifestat la seua sorpresa  davant aquesta moció. A més 
destaca l'increment de pressupost en senyalització i mobilitat.

Sotmès l'assumpte a votació, el Ple de la Corporació, amb els vots EN CONTRA del Grup 
Socialista, ABSTENCIÓ  de Partit Popular i Ciutadans i els vots A favor de Compromís, 
ACORDA:

PRIMER I UNICO.- No aprovar la moció presentada.

B) ACTIVITAT DE CONTROL

Informar al Ple de les resolucions d'Alcaldia des del 26 de juliol fins al 21 d'octubre de
2021.

S’informa per la Sra. Alcaldessa de les resolucions d'Alcaldia dictades.

C) PRECS I PREGUNTES

El Partit Popular pregunta sobre la conversió en zona de vianants de dos carrers en la 
zona del CEU.
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l portaveu del grup Popular exposa que ha observat la conversió en zona de vianants de dos 
carrers en la zona de la Universitat Cardenal Herrera - CEU. Indica que dona la sensació que 
el municipi està perdent carrers amb aquesta mena d'actuacions. Pregunta si hi ha prevista 
alguna actuació similar pendent de realitzar.

L'Alcaldessa respon que no s'ha perdut cap carrer, que els carrers en les quals s'han realitzat 
les actuacions són carrers en les quals el trànsit rodat ja no existia anteriorment. Recorda que 
en el municipi ja hi ha carrers amb plataforma única com per exemple el carrer Sant Vicent i  
insisteix que no s'ha perdut cap carrer, tot el contrari, s'ha guanyat espai per als vianants i  
zona verda per a passejar perquè els carrers no tenen el pas de vianants prohibit, i a més, a 
cost zero ja que ha sigut el CEU l'encarregat de realitzar les obres. Finalitza la seua resposta 
indicant  que  en  data  de  hui  no  té  cap  sol·licitud  pendent  respecte  a  aquesta  mena 
d'actuacions.

DOCUMENT SIGNAT ELECTRÒNICAMENT
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